

Dirección: Casa del Pueblo
Democracia, 15 — Teléfono, 2142

Redacción - Administración
y Talleres: Alcalde Fuster, 6
Teléfono, 1239

LERIDA

U. H. P.

Treballadors
de tots els països:
Uniu-vos!

Lunes, 3 agosto 1936

Organo del Partido y Juventudes Socialistas Unificadas y Unión General de Trabajadores

Precio: 15 céntimos

El pueblo, el verdadero pueblo que trabaja y produce, tiene ya asegurado el triunfo contra el complot de militares perjuros, fascistas y monárquicos.

Las noticias de todos los frentes, son altamente satisfactorias

Los últimos reductos de la sublevación se tienen acorralados por nuestras milicias y fuerzas leales a la República.

EDITORIAL

La liquidació de la Revolució democràtica

La Revolució democràtica espanyola es pot donar per liquidada. Va ésser empresa amb bona voluntat, amb respecte, amb delicadesa, pels vells republicans liberals i per les forces obreres majoritàries. Els militants socialistes i comunistes, sindicalistes i anarquistes, anaren a protegir els convents quan l'anunci de la primera crema. Els bisbes, els generals, els assassins de la monarquia van ésser deixats tranquils a casa seva i van continuar cobrant de l'Estat republicà per a trair-lo i escarnir-lo. Ells foren els herois—covards com ara—del 10 d'agost; ells foren els assassins de després d'octubre, els pistolers de totes les repressions.

La República no era federal, sinó «federable», i quan li van posar el sobrenom de «República de treballadors» ho van rectificar l'endemà. No era laica, perquè sota aquest nom regnava el gran perjur Alcalà-Zamora i els capellans cobraven i robaven, conspirant contra el poble. No era democràtica, perquè les minories s'imposaven encara a les majories per la força del terror i dels diners, com el novembre del 33. Tots els lladres d'abans; tots els saions de la reacció aparentment vençuda feien encara figura de personatges: el Lerroux, el Barreira, el Cambó, el Melquiades, el Sanjurjo. No hi feia res que els obrers denunciéssim, dia a dia, el terrible perill que s'acumulava en l'ambient. Ni la sang d'octubre no serví de res; el 16 de febrer, encara van tornar els republicans tebis a fórmules legalistes i moderades, a parlar de respecte i de dilacions, malgrat l'exemple eloqüent i admirable del Front Popular francès, que quaranta-vuit hores després del triomf ja prenia mesures definitives que aquí han vingut únicament després de la militarada criminal.

Ara ja es veu qui tenia raó. No és moment de demanar a ningú responsabilitats de cap mena. Primer cal acabar d'esclafar la resistència agonitzant dels sublevats, i estrenyer encara més la unió fecunda que ens ha agermanat tots, ells i nosaltres, amb les armes a la mà. Però la lliçó històrica que es deriva dels esdeveniments és aquesta: la situació democràtica a Espanya es pot considerar liquidada, com ho hauria estat per a llargues anyades si haguessin guanyat els altres. Democràcia, molta, entre els companys obrers i republicans. Amb els reaccionaris, siguin qui siguin, diguin el que vulguin ara que ja s'ho veuen perdut, mai més, mai més. Allò que vam voler estalviar el 14 d'abril i que els altres no han sabut agrair cal fer-ho de manera inexorable, de cara als segles venidors. És un moment tan gran i tan decisiu com la Revolució russa. De nosaltres depèn—en especial dels companys combatents—que hi hagi guerra o pau a tota la terra, socialisme o feixisme a tot l'Univers.

GRANIER-BARRERA

CAMARADES, socialistes i simpatitzants: allisteu-vos a les milícies instal·lades a la Casa del Poble, per si el vostre servei fos necessari per abatere el feixisme.

«U. H. P.»

Un altre ferm pal·ladi de tots els antifeixistes

En el moment de fer la nostra aparició en la vida política i revolucionària, com a organ dels partits i joventuts unificades i U. G. T., adreçem als nostres col·legues de Lleida «Combat» i «Acracia» i tots els altres organs antifeixistes, una fervorosa salutació, i també un record ple d'emoció pels nostres companys arigits a la lluita.

Volem dir també quatre mots, respecte el perquè apareix «U. H. P.» El nostre diari no ve a representar cap sectarisme. L'orientació política i sindical que li pensem donar es podria sintetitzar en les glorioses lletres que son el seu nom. Nosaltres com a representants de la Casa del Poble, venim a cooperar en la grandiosa tasca de orientar la marxa del grandios moviment antifeixista.

Aquest sens fi de problemes acumulats en uns moments tant decisius com els que estem vivint, reclamen de tots nosaltres una serenitat extraordinària i un esperit de crítica elevada en tots els moments i en totes les ocasions que entre nosaltres es plantegin discussions de caràcter tàctic o bé ideològic. Es aquesta la missió que nosaltres volem complir; llimar totes les aspereses, discutir fraternalment tots els problemes que se'ns plantegin a tots els treballadors en general, sense distincions de tendències i així, tots units, colze a colze, marxar tots plegats amb fe i optimisme, cap a la construcció d'un mon nou.

Així, a tots els que lluitau contra el feixisme: Salut!

HA MORT...!

Era ell jove, alt fort!
Mirada minsa, profunda plena de melancolia.
Mirada interior abranda per un somni, per un ideal!
Ha mort quan caminava adolescent, gairebé, per les amples avingudes de la vida!

Ell no coneixia la vida! Ni la coneixerà jamai!
La mort ens l'ha pres... Ens el robaren...
Camarada, germà que escoltes aquest cant escolta la seva veu!
La sento a l'aire, la porta al vent!
Breça el seu recor l'herba verda!
No veus allà baix sobre el crepuscle el seu espectre?
Camina sol, pas ferm, vers ells els seus germans!
Es el seu espectre, el rinxol al vent, que camina al front de guerra!

Ha deixat el cos a la tomba freda i camina el seu record!
Allà on hi ha la cortina roja del vespre morent!
Camarada, germà, vine amb nosaltres!
En el nostre cor perdurarem eternament!
I cobrars el nostre dolor i el nostre coratge.
Ja no t'abraçarem més! Ja els teus llavis no s'obriran!
I la veu profunda no farà vibrar la cançó dels pobres del món!
Has donat la teva vida per nosaltres i has fet niar l'angoixa al nostre cor!
Et plorem germà; camarada Leodovic Lloret! Et venjarem!
Tots ho hem jurat, t'ho hem jurat damunt els teus ulls entreoberts!

Car tu no has clos els ulls i continues en la lluita.
Escoltem el cant de la teva tomba, dels altres que han mort.
L'escoltem tots en el nostre cor.
I sentim encara entre el rempreig del silenci!
El crit poderós:
«Amunt els damnats de la terra! Amunt els damnats del món!»
Camarada, germà!
Les Joventuts Socialistes et saluden per última vegada!

Antoni BONET

Revolució del 1936.



Unión Hermanos Proletarios

La única consigna en estos momentos

Casa del Poble

Conseqüència immediata de la situació actual, ha estat el que el poble laboriós s'instali en els locals que per dret propi devia ocupar, desplaçant d'ells als que, valent-se dels privilegis ancestrals tenien subjugat al poble sota la seva tirania.

Així, la Casa del Poble (U. G. T.) està actualment instal·lada a l'exconvent de la Sagrada Família, al carrer de la Democràcia, 15, amb totes les seves organitzacions:

P. S. U. - J. S. U., Teléfono, 2142.

U. G. T., Teléfono, 1672

Noticiario sindical

Manifest del Secretariat Regional de la U. G. T.

No és ignorat per ningú que existeix a Catalunya, malgrat l'aparença tranquil·la en què es desenvolupa la vida ciutadana, una ombra esquelètica de feixisme que, talment com el mateix mite del clericalisme, resta a l'aguait per redreçar-se a la primera ocasió en què les forces populars li ofereixin l'avinentsa d'una desarticulació o desavinença. El feixisme és encara a Catalunya un perill, un perill que creixerà copiosament si les organitzacions populars no es disposen a acabar amb tot acte d'agressió contra els mateixos components de les organitzacions agrupades per a abatere el feixisme i que tants dolors ha costat, especialment en els rengles proletaris.

I si a Catalunya el perill feixista té un sentit d'estreta vigilància per haver estat batut al carrer, a Espanya, on manté posicions estratègiques d'importància, esdevé un motiu de la màxima atenció, i que requereix, per part de les organitzacions anti-feixistes, un profund sentit de responsabilitat i d'estabilitat revolucionària. En el primer moment d'haver guanyat la batalla a Catalunya, de tots els pits sortí un anhel, una consigna: Sortir de Catalunya a ajudar els germans d'Aragó. I aquell batagar que produïa la victòria, la victòria, que subsisteix amb la mateixa intensitat, o amb més intensitat, si això és possible, no solament era compartit pels milicians de la U. G. T., sinó que els seus millors militants formen al cap de les columnes populars. Sortir en defensa de la llibertat on sigui i com sigui, ha estat en tot moment l'imperatiu de la Unió General de Treballadors. Cal anar a Saragossa, puix que la U. G. T. respon, amb el seu Exèrcit roig, a la necessitat de lluitar Espanya endins, perquè la llibertat d'Espanya és la seva pròpia llibertat.

Encara resta assenyalar un tercer perill que pot posar entrebancs a la victòria del proletariat català. I aquest és la ramificació internacional del feixis-

me, que veu, amb la derrota del moviment reaccionari espanyol, tallades les possibilitats d'estendre les seves grapes sanguinàries el seu poder inquisitorial, per formar una potència europea amb un esperit bèl·lic, dirigit especialment contra la U.R.S.S.

I també aquest aspecte ha de pesar en el si de les organitzacions, i fer-les meditar per a fer-les reaccionar contra tota indisciplina, i contra tot atac als homes i a les organitzacions que actuen sota el dictat antifeixista del moment.

La força del proletariat català, reforçada amb la lleialtat de la força pública i elements militars d'innegable vàlua no pot significar en cap moment el desbordament partidista anul·lant germans de causes pel sol fet d'ostentar una ideologia diferent. Això, ultra posar-nos en condicions d'inferioritat moral davant de l'enemic, produiria indefectiblement una depressió en l'entusiasme dels combatents. Compte, companys, compte i energia; cal tallar de soca i arrel aquests actes inqualificables! La Unió General de Treballadors ha fet, aquests darrers dies, crides constants i sinceres per a reafirmar l'harmonia i convivència, segellada amb sang de germans nostres. Qui sap si les armes, els braços d'aquests abnegats companys poden fer falta encara en la lluita que seguim mantenint contra el feixisme.

La U. G. T. ha fet moltes concessions i no ha reparat en sacrificis per a assegurar aquesta unitat. No obstant, els bons anhels de la U. G. T. no ha tingut ni de bon tros, una correspondència adequada; al contrari, s'ha sentit agredida en el més profund de la seva entranya sindical. Hi ha elements de base en algunes organitzacions de la C. N. T. que pretenen imposar per la violència els seus mètodes i anul·lar la nostra representació. Aquesta lluita contra la U. G. T. que en els combats del diumenge i dilluns gloriosos va deixar la sang dels seus militants contra el

feixisme i que actualment té les seves millors forces al front aragonès, és una lluita criminal i suïcida que no pot beneficiar més que als enemics de la Revolució. En aquesta lluita han caigut assassinats Trilles, Meroño i Céster, de la Federació d'Obrers del Port.

El Secretariat Regional de la U. G. T. protesta enèrgicament de l'assassinat d'aquests camarades exemplars, i declara que, si està disposat i decidit a fer tota mena de sacrificis perquè la unitat del proletariat no es trenqui, està també disposat a fer respectar la vida dels seus militants i els drets de les seves organitzacions.

Apel·lem a la consciència revolucionària dels afiliats i organitzacions de la C. N. T., al proletariat i a les masses populars de Catalunya perquè s'imposin davant els elements irresponsables que amb els seus procediments de terror poden fer perillar les conques de la Revolució, i àdhuc possibilitar l'entronització del feixisme.

*Mori el feixisme.
Visca la unitat del proletariat.*

El Secretariat Regional de la U. G. T. de Catalunya.

Muy importante

En la secció de noticiari sindical publicarem totes les notícies de les organitzacions obreres que se reciban debidament autoritzades amb el sel·lo del respectiu Sindicat. Es, per lo tanto, sumamente necesario que todos los Sindicatos remitan a la dirección de «U. H. P.», Casa del Pueblo, las convocatorias de reuniones y los acuerdos adoptados que deseen dar a la publicidad.

De este modo existe la seguridad de que la vida sindical tiene la amplitud necesaria en orden a su divulgación y relaciones constantes con el pueblo.

No quedará limitada la sección de la vida sindical a las organizaciones de la U. G. T., sino que se publicarán también las notas recibidas de todas las organizaciones que forman en las milicias antifascistas.

El reintegro al trabajo

Acuerdos de la Ponencia

La ponencia nombrada, integrada por la Confederación Nacional del Trabajo, Unión Local de Sindicatos y Unión General de Trabajadores, ha dispuesto la vuelta al trabajo de bastantes gremios, que iniciaron sus actividades en el día de hoy, bajo las condiciones generales siguientes:

La jornada será en todos los ramos de 40 horas semanales, como máximo y se percibirá el 15 por 100 de aumento sobre los jornales que se cobraban anteriormente.

Salvo casos excepcionales previstos, las horas de trabajo serán de 8 a 12 de la mañana y de 3 a 6 de la tarde. Los sábados de 8 a 12 solamente. Quedarán exceptuados de acudir al trabajo los que pertenezcan a las milicias revolucionarias, los miembros de los comités y comisiones que estén movilizados y todos aquellos elementos necesarios para la buena marcha de la revolución.

Los gremios sobre los que ha recaído acuerdo sobre su reintegro al Trabajo son los siguientes:

Transportes.—Circularán por el exterior las siguientes líneas de Lérida a Balaguer por carretera de Corbins, de Lérida a Sort, de Lérida a Seo de Urgel, de Lérida a Granadella y Almatret, de Lérida a Fraga. También circularán los correos comarcales entendiéndose todos estos servicios

que solo efectuarán un turno diario.

Transportes por interior de Lérida.—Circularán el transporte de tracción de sangre por dentro y fuera de la capital y a cuenta de las Empresas particulares. La tracción mecánica estará toda intervenida por el Comité de Transportes. También circulará un servicio de autobuses hasta las 7 de la tarde.

Sección de Camareros, Cocineros y Similares.—Retornarán al trabajo con las instrucciones que reciban de sus Sindicatos. Los establecimientos públicos como Bares, Cafés y Cervecerías cerrarán a las 12 de la noche.

Sección de Banca y Bolsa.—Vendrá esta Sección trabajando en la misma forma que venía haciéndolo hasta ahora.

Artes Gráficas.—Se acuerda reanudar el trabajo a excepción los que están movilizados por las organizaciones obreras.

Sección mercantil.—Se registrará por el siguiente horario: comercio en general y ultramarinos al mayor: abrirán de 9 a 1 y de 4 a 7, a excepción de los sábados que abrirán de 8 a 12 y de 4 a 7, los sábados de 8 a 1.

Barberías.—Por el sindicato se regulará el horario que este crea conveniente.

Als Comitès Populars Antifeixistes

Als treballadors de l'Ensenyament

Sortosament per a la Cultura i per a les llibertats individuals i col·lectives ha estat vençut el moviment facciós que pretenia sotmetre Catalunya i Espanya a l'imperi de l'oscurantisme i de la negació del dret a la vida. Queden uns quants focus insurreccionals que, aïllats com estan, es qüestió de dies acabar-los de vencer ja definitivament i per sempre.

Lleida ha estat un dels llocs

en que per l'empenta del proletariat del camp i de la ciutat ha estat possible escombrar en poques hores el feixisme criminal. Immediatament els obrers procediren a organitzar la vida de la ciutat al servei de la revolució triomfant, i per aixafar el feixisme dominant encara en altres llocs de la península.

Per al servei de la cultura popular fou constituït un Comitè d'Ensenyament. La tasca que aquest Comitè ha portat a cap ha estat impropia però eficient en el radi de la seva acció. Sabem, però, que no a tot arreu de la província els Comitès Populars han estat a l'alcada suficient en aquest ordre de coses. Els volem

CRIDA

Requerint-se personal laic per tal de procedir a substituir el personal religiós de les Cases de la Maternitat i Misericòrdia, es posa en públic coneixement que s'està procedint a reclutar personal per als següents serveis:

Administració-Cuina, Robers, Neteja - Maternitat - Infermeria, Cuidadors de nit i de dia-Cuidadors d'asilats i anormals, Escolers de cecs i sord-muts.

L'allistament es verifica a les oficines del Comitè d'Ensenyament, en la Casa del Poble, del carrer de la Democràcia.

Lleida, 31 de juliol del 1936.

Sindicato Metalúrgico de Lérida U. G. T.

Aviso urgente

A todos los compañeros afiliados que estén en paro forzoso que pasen por este sindicato de 10 a 12 de la mañana para incluirlos en las listas de parados; al no hacerlo, se verán excluidos del pago de la semana.

LA JUNTA

Lérida 3 de Agosto de 1936.

recordar que hi ha un decret del 27 de juliol d'enguany que en el seu article primer disposa que en el termini de cinc dies els Alcaldes o els Comitès populars en el seu lloc, procediran en nom de l'Estat a ocupar tots aquells edificis amb el material científic i pedagògic que les congregacions religioses tenien dedicats a ensenyament en la data de 14 d'abril del 1931.

Nosaltres incitem des d'aquí a tots els camarades, especialment als treballadors de l'ensenyament per a que procedeixin en conseqüència incautant-se dels locals a que es fa referència i que en els pobles en que les Escoles estan en locals insuficients i infectes busqui de solucionar el problema, incautant-se de locals pertanyents a reaccionaris i facciosos que puguin servir per alguna missió cultural: escoles, Biblioteques populars, etc, etc...

Lleida, 2 d'agost del 1936.

El Comitè d'Ensenyament.

Información local y comarcal

Salud Pública

Enfermeras indeseables

Ha sido trasladado a Barcelona, lugar de su procedencia, un camión ocupado por enfermeras, a las cuales les ha sido retirado dicho distintivo por indeseables.

Milicias que querían aprovecharse

Han sido expulsados del frente de combate unos individuos que haciéndose pasar por milicias, se dedicaban al saqueo, los cuales han sido llevados con un camión a esta capital y después de haberles hecho un registro, se les encontró objetos de valor.

Por dicho motivo, en el mismo camión han sido trasladados a Barcelona, lugar de su procedencia.

Detenciones

Han sido detenidos e ingresado en la Cárcel de esta ciudad, por creérseles complicados en el movimiento fascista, procedentes todos ellos del pueblo de Torregrosa, los individuos siguientes:

Ramón Aldomá Vidal, Antonio Llobera Boneu, Jaime Aldomá Riera, Jaime Aldomá Vidal, Jaime Campmajó Vidal; Isidro Berdalbe Castellnou; Pedro Puig Capell, Antonio Capell Bolaine, Lorenzo Solsona Capell, José Fabregat Brufau, Casimiro Campmajó Bonseny; Jaime Garriga Cortat, Jaime Folguera Plá, Ignacio Gomá Ruestes.

—También han sido detenidos en el pueblo de Lés, los individuos de esta capital, Andrés Pérez Pedroviejo y Andrés Pérez Pérez.

—También han sido detenidos e ingresado en la Cárcel: Miguel Niubó Casanellas, Nicolás Sánchez López, Matías López Domingo, Antonio Ruiz López, Francisco Volanol Arrufé y Ramón Trepas, Teniente de Artillería, conducido desde Tárrega.

Milicianos excursionistas

Esta tarde a las seis, seis elementos del Centre Excursionista de Lérida capitaneados por el compañero Bacardit, han salido para ponerse a las órdenes del cuerpo de Carabineros, al objeto de ayudar al trabajo de

vigilancia de los puestos de la parte alta de nuestra ex-provincia.

Registro

Ordenado por el Comité de Salud Pública, se ha efectuado un registro en el domicilio del Comandante militar Buenaventura García Tornel, domiciliado en la calle Mayor, número 71-3.º, cuyo registro ha dado por resultado la incautación de una gran cantidad de armas blancas.

El mencionado Comandante no ha sido hallado.

Buenos camaradas

Durante el día de hoy, han sido muchas las personas que se han dirigido al Comité de Salud Pública, denunciando a las personas que saben que son poseedoras de armas largas y cortas, cuyas denuncias, son admitidas en dicho departamento para proceder al registro de las mismas.

Una orden que es cumplida

Han sido muchos los militares retirados, que cumpliendo una orden del Comité, se han dirigido a este para hacer entrega de las armas que obraban en poder de los mismos, sin que se les haya entregado recibo alguno de aquellas.

Abastos

Hemos visitado al Comité de Abastos, habiéndonos notificado que dicho comité está integrado por 9 compañeros, 3 de cada organización de la U. G. T., C. N. T. y P. O. U. M.

También funciona otro Comité de Mayoristas para controlar los almacenes al por mayor y detallistas.

Igualmente funciona otra sección, destinada exclusivamente para la expedición de vales familiares.

Para el aprovisionamiento de las tropas y milicias

Ha sido organizado un almacén general, para el aprovisionamiento de las tropas y milicias.

Cocinas comunales

Al objeto de poder organizar las comidas para las milicias y tropas, han sido organizadas tres cocinas comunales, los que desde hace varios días funcionan con muy buenos resultados, habiendo quedado establecidas en los locales de la Casa del Pueblo, C. N. T. y Seminario Nue-

vo, las cuales a más de las comidas de las milicias y tropas, también están a cargo de las mismas, el suministro de los establecimientos de beneficencia y hospitales de sangre.

Intercambio de artículos

También está encargado el Comité de Abastos, del intercambio de artículos con los pueblos de la provincia.

Almacén de ropa

Al objeto de poder atender a las necesidades que obligan, ha sido organizado un almacén de ropa para el suministro de las milicias y tropas.

Para el aprovisionamiento de las columnas

Hasta ahora el aprovisionamiento de las milicias y tropas que se encuentran en las columnas, se había hecho directamente, habiendo acordado el Comité de Abastos, para su mejor organización, crear una oficina en el Parque de Intendencia.

Controlación

Todos los aprovisionamientos que procedentes de Barcelo-

na, pasan por Lérida y los que se dirigen directamente al frente de batalla, son controlados por el Comité de Abastos de esta capital.

NOTA DE INTERÉS

Los mozos del reemplazo del 1936 del partido judicial de Seo de Urgel, efectuarán su entrega en la Caja de Recluta de Lérida los días 5 y 6 del corriente.

El Comité Militar.

Cridem l'atenció de qui ha-gi de donar-hi sol·lució, que, segons ens comunica un camarada que ha tingut ocasió de comprovar-ho, a l'Hospital provincial hi ha certs metges que deuen creure que encara constitueixen classes apart els que han estat més tems estudiant(?)

Información general

La Zaida fué tomada brillantemente por nuestros bravos milicianos. Huesca está al caer. - La situación de Zaragoza es irresistible hasta el punto que Cabanellas tiene miedo que le envenenen. - En los frentes de Somosierra y Guadarrama nuestras milicias afianzan sus posiciones y se disponen a nuevas acometidas. - El ex general Queipo de Llano sigue delirando.

La toma de La Zaida

Continuando la ofensiva en todo el frente de combate hacia Aragón, ha sido tomada La Zaida. En la pelea nuestras fuerzas lucharon con el mismo entusiasmo de que vienen dando muestras.

El espíritu de nuestras milicias es admirable y conquistan el terreno con prudencia y firmeza, a fin de evitar el mayor número de víctimas.

Después de 24 horas de fuego, la derrota del enemigo permitió a nuestras milicias apoderarse de abundante material de guerra y causar al enemigo, al dispersarle, gran número de bajas.

Esta victoria es una brillante página de la lucha, pues el enemigo en una desesperada salida de Zaragoza, pretendía romper nuestras líneas y esta arriesgada hazaña, ha sido deshecha por la pericia de nuestras fuerzas y abnegada resistencia de las mismas.

Es justicia hacer constar que en esta operación ha colaborado, como en todas, con gran eficacia, la aviación, secundada muy bien por las fuerzas al mando del capitán Zamora.

Huesca estrechamente cercada

La columna del Coronel Villalba está a las puertas de Huesca. Dicha ciudad en la que se ha

refugiado el enemigo de Jaca y de Pamplona, está tan rodeada de fuerzas leales que es imposible pueda mantenerse en rebelión.

La situación en Zaragoza

La desmoralización en las fuerzas rebeldes que acaudilla el perjuro y criminal ex general Cabanellas, es enorme.

Se tienen noticias por soldados que han logrado fugarse de Zaragoza que la situación es apuradísima, haciéndose sostener la moral a fuerza de imponer el terror y hacer fusilamientos.

Las columnas que cercan Zaragoza van sosteniendo sus posiciones y avanzando con prudencia para economizar vidas. La aviación secunda activamente los planes del mando. Se cree que se entrará en Zaragoza con poca lucha, a juzgar por los informes que se tienen sobre su desesperada situación.

Los frentes andaluces

Córdoba está estrechamente cercada y las fuerzas leales avanzan sobre Granada.

Mientras tanto el cínico ex general Queipo de Llano, traidor más que nadie a la legalidad republicana, se dedica a lanzar proclamas por radio, y da la sensación de un individuo que ha perdido el conocimiento o que quiere ganar batallas a fuerza de vino tinto sin sifón.

El sitio de Zaragoza

El traidor Cabanellas tiene miedo que lo envenenen

Dice el diario «Claridad». «La columna salida de Barcelona, después de un descanso, ha iniciado su avance sobre Zaragoza y ha arrollando al enemigo de éxito en éxito. En todas partes se acoge con vivo entusiasmo a las fuerzas libertadoras, cuyo efectivo se engrosa al paso por cada pueblo. Se sabe que los leales, estrechando férreamente el cerco, se apoderaron con facilidad de La Naja y de la Sierra de Alcubiérre, que Cabanellas aseguró se bastaba y sobra para detener largo tiempo el avance de las fuerzas republicanas.

Las escuadrillas aéreas vuelan por delante de las columnas, ayudando el avance. Este se efectúa con tino admirable. Las tropas van consolidando fuertemente las posiciones que han de dejar a retaguardia y mantienen constante enlace. Así todo el terreno que dejan a su lado queda pacificado, seguro y a cubierto de sorpresas.

Se procura por todos los medios cerrar el camino de la fuga al traidor Cabanellas.

Como es natural, se van cogiendo no pocos prisioneros, que comunican noticias de interés sobre el desconcierto que hace días reina entre los facciosos. También aportan noticias

interesantes los desertores que logran evadirse de la ciudad del Ebro.

Por ellos se tiene noticia de que Cabanellas no duerme dos noches seguidas en el mismo edificio, que sólo se alimenta ya de huevos cocidos, por miedo a que le envenenen, y que en las conversaciones con los que le rodean dirige agrias censuras a los sublevados de Burgos, Valladolid y Pamplona, a los que moteja con epítetos groseros por la ineficacia de sus ataques al Guadarrama.

Consta haber dicho que si queda con vida cuando esto acabe se la pagarán muy caro los que no han cumplido ninguna de las obligaciones que le incumbían en el plan de campaña.

Los insultos más violentos los dirige Cabanellas contra Franco y Mola.

El traidor cabecilla se halla continuamente en un estado de sobre-excitación».

Madrid

El frente de Guadarrama

Las noticias del frente de operaciones en la sierra de Guadarrama dan cuenta que nuestras milicias y fuerzas leales han fortificado las posiciones conquistadas, dedicándose a ir limpiando de enemigos los alrededores, para realizar nuevos avances.

El espíritu y moral de las milicias es excelente, y se espera en pocos días dejar totalmente dominado todo el territorio.

Dolores Ibarruri no está enferma

No es cierto que la diputada comunista Dolores Ibarruri «Pasionaria» se encuentre enferma a consecuencia del inmenso trabajo que llevó diariamente con su visita a los frentes de combate.

A pesar de la tarea que voluntariamente se ha impuesto, si da muestras de cansancio, pero no de agotamiento físico.

Este rumor había sido propagado por los alarmistas para hacer decaer la moral de nuestras milicias populares.

En Somosierra

En el frente de Somosierra, las fuerzas de nuestras milicias con las tropas leales obtienen posiciones ventajosas.

Han realizado diversas exploraciones sin encontrar apenas resistencia por parte del enemigo. Las fortificaciones se llevan a cabo con toda tranquilidad.

Penas de muerte

La Sala Sexta del Tribunal Supremo lleva muy avanzada la instrucción del juicio sumarísimo que sigue contra el ex-general Fanjul y el ex-coronel Gutierrez. La causa se encuentra en período procesal de notificación a los procesados para la designación de defensores.

El Secretario de la Sala, señor Ricardo Calderon y el actuario señor Arche, se personaron en la Casca Modelo y requirieron a los procesados para que designen sus defensores. Fanjul dijo que como abogado perteneciente al Colegio de Madrid se defendería el mismo.

El ex-coronel Gutierrez designó al señor Fernando Cobian

Fernández de Córdoba, La Sala aceptó las designaciones, y como el señor Cobian se encuentra preso por haber participado en los actuales sucesos revolucionarios, el Secretario de la Sala le llevará el sumario para que lo estudie.

Es casi seguro que el juicio sumarísimo se celebrará el miércoles. El fiscal ha calificado los hechos de delito contra la forma de Gobierno, con rebelión militar y pide la pena de muerte para los dos procesados.

Barcelona Otro crimen de los fascistas

Por unos camaradas milicianos de las Casas Baratas de Horta han sido entregados unos caramelos que, según se afirma, están envenenados.

Desde luego, ha habido síntomas de envenenamiento por tomar caramelos de los entregados.

Los que han presentado nuestros bravos milicianos han sido llevados al Laboratorio Municipal para su análisis.

Fascistas detenidos

Han sido traídos desde Igualada 13 detenidos afiliados al fascismo. También ha sido detenido el ex sargento Angel Arnau Torrent que se sublevó con los jefes y oficiales.

Han sido igualmente detenidos los hermanos Carlos y José Maristany.

Fallecidos

Han fallecido en diversos Hospitales de esta ciudad 19 heridos con motivo de los sucesos del 19 de julio.

DE LA CIUDAD

La normalitat

La nostra ciutat després de viure uns dies de traspals i d'aconteixements inoblidables en els quals s'ha posat de manifest l'horisme invencible del proletariat i de fer una justícia històricament necessària torna a la seva normalitat. Les fàbriques, tallers, etc. paralizaren per uns moments llurs activitats, es tractava de deixar el treball quotidià per fer una feina més urgent, més precisa, turar la criminal envestida de la bèstia feixista i destroçar-la perquè no pogués arrelar per sempre més.

Un cop feta aquesta tasque els treballadors tornen al treball amb optimisme i amb fè perquè sabem que s'ha donat un gran pas en el camí de la nostra emancipació.

Les tasques realitzades aquests dies de convulsió revolucionària pels sindicats ha estat enorme i ha posat amb evidència la capacitat inmensa del proletariat organitzat en aquestes magnífiques organitzacions de classe.

La junta de directives celebrada el prop passat dissapte, va tenir el gran encert de acordar la volta al treball dels rams més fonamentals de la producció. Diem que trobem encertada la resolució, aprovada per l'as-

semblea, perquè de la mateixa manera que és imprescindible la vaga general revolucionària per impedir el feixisme o per ter la revolució, creiem que és ineficaz la vaga general una volta aquest objectiu està assolit.

La paralizació de la producció tenint tots els ressorts del poder a les nostres mans, és totalment ineficaz, la qüestió per nosaltres en aquests moments que estem atravesant, consisteixen en saber guanyar la guerra civil plantejada entre nosaltres i els feixistes.

Les nostres forces que estan combatent al front, necessiten de nosaltres que els proveïm de tots els articles de primera necessitat indispensables per mantenir la seva moral de combatents de la revolució, sàpiguen que a reraguarda hi ha molts companys que estem solidaritzats amb ells incondicionalment. La qüestió doncs està plantejada de moment en batre els últims reductes del feixisme. Després temps quedarà per estructurar com tindrà que ésser la nova societat.

Hallazgo de dos cadáveres

En la Partida «La Cerdera», de este término municipal, en diferentes horas de esta pasada madrugada han sido hallados dos cadáveres; éstos presentaban

varios disparos de arma de fuego.

El primero no ha podido ser identificado por no hallarse en los bolsillos documentación alguna. En la camisa llevaba las iniciales J. E.

El segundo llevaba un carnet del Sindicato de Mineros de Sellán, a nombre de Juan Simón.

Según nuestras noticias, dicha documentación era falsa.

Se ignoran por ahora los móviles de dichos atentados.

A los camaradas de las comarcas leridanas

Se recomienda a los camaradas de los pueblos que forman las comarcas leridanas envíen a la dirección de U. H. P. Casa del Pueblo, las noticias relacionadas con el movimiento sindical y actos celebrados por el partido, con objeto de publicarlos en la sección correspondiente.

Al mismo tiempo, se recomienda notifiquen la designación de un corresponsal informativo de U. H. P. que se cuidará de enviar crónicas de la comarca en relación con las actuaciones políticas y sindicales, las cuales se publicarán en lugar correspondiente.

Es muy urgente la organización de este servicio, por lo que se recomienda la inmediata designación del corresponsal informativo como la dirección de su nombre y domicilio.

Víctima de una imprudencia

Este mediodía, cuando ayudaba a descargar un camión de trigo el chófer de dicho vehículo, Jesús Gutierrez Barrigote, natural de Madrid, tuvo la desgracia de que le cayese al suelo la pistola que para su defensa llevaba, disparándosele y alcanzándole el proyectil en la nuca.

A consecuencia de la herida sufrida, el desgraciado Gutierrez falleció instantáneamente.

Por un automóvil de la Cruz Roja, fué trasladado el cadáver de dicho camarada al Cementerio Municipal de esta población, donde recibió sepultura.

Orden Público

Al visitar esta mañana al Delegado de Orden Público, nos ha manifestado, que ha recibido infinitas de comisiones de los pueblos de la provincia, pidiéndole permiso para la incautación de fincas, a los cuales, les ha dado toda clase de instrucciones sobre la forma y manera en que tienen que hacerlo.

Contestando a preguntas de uno de los informadores, Rodes contestó que la tranquilidad era absoluta en toda la provincia.

El comisario de la Generalidad

Al recibir esta mañana a los informadores el comisario de la Generalidad, nuestro camarada Vilá, nos ha notificado que entre las muchas visitas que ha tenido, recibió también una comisión de payeses de Lérida, con los cuales ha quedado organizado el último comité que le faltaba.

El Comité de payeses de Lérida, tendrá por misión primordial, el de efectuar las compras de todas las verduras y frutas de los mismos, cuyo importe de las mismas, les es satisfecho al contado.

Para poder satisfacer dichas compras, el comité dispone de una caja de caudales, con dinero suficiente para poder pagar el importe de sus compras, habiendo saldado igualmente, todas las compras que les fueron hechas por mediación de vales.

También nos ha notificado Vilá, que está organizando la forma de hacer efectivas todas las compras que se han hecho a los comerciantes de esta población por mediación de vales, cuya gestión cree podrá terminarla dentro de breves días.

Transportes

El Comité de Transportes, al recibir esta mañana a los informadores, con gran satisfacción nos ha notificado, que todos los trabajadores pertenecientes a la compañía Alsina Graells, se han incautado de la misma, habiendo

sido designado el Consejo de Administración.

—El Comité en diferentes ocasiones había requerido la presencia ante el Comité del propietario de la compañía de automóviles del Cric de Balaguer, y no habiéndolo hecho hasta la presente, también ha sido incautada la mencionada empresa por sus obreros, los cuales al igual que se ha hecho con la empresa Alsina Graells, también ha sido nombrado un consejo de administración.

Camino de la normalidad

Hoy han sido muchos los servicios de pasajeros que se han reanudado, confiando el Comité de Transportes que por todo el resto de la presente semana quedará normalizado el servicio de viajeros por toda la provincia.

Aviación

Al visitar al Secretario de la Aviación, nos ha notificado que esta mañana en dos etapas, la una a las 5 y la otra a las 10 de la mañana, han salido de esta capital, la tercera escuadrilla de aviación que estaba en esta capital a las órdenes del Comandante Reyes, ha salido con dirección a Zaragoza, habiendo instalado una nueva base por exigirlo así el servicio en la población aragonesa de Sariñena.

El Comandante Reyes, confía que con las fuerzas del Frente Popular y la aviación, entrar dentro de breves días en la capital de Zaragoza.

NOTAS DIVERSAS

Cultura y trabajo

La Revolución al servicio de la cultura del pueblo

La Federación Española de Trabajadores de la Enseñanza (Sección de Lérida) sintiendo la responsabilidad del momento que vivimos se ha preocupado de estudiar la manera de aprovechar en beneficio de la cultura del pueblo, la actual situación revolucionaria.

La F. E. T. E. sienta de momento tres principios:

1.º La enseñanza en todos sus grados debe ser pública con la sola excepción de la que esté a cargo de organizaciones obreras, pues la enseñanza privada en todos los demás casos es enseñanza de clase al servicio de la burguesía.

2.º La enseñanza en todos sus grados estará al alcance de todos los que sean capaces, no pudiendo existir otro obstáculo que el mencionado.

3.º El sindicato de Trabajadores de la Enseñanza debe ser el controlador de la enseñanza en todos sus ramos y grados.

La F. E. T. E. ha llevado a cabo una estadística de todos los establecimientos de la enseñanza que en la provincia corrian a cargo de congregaciones religiosas. En todos los locales mencionados, previas la oportuna incautación se instalarán las Escuelas del Pueblo. Además, el Comité de Enseñanza recomienda a todos los Comités Populares que, en aquellos pueblos en que los locales-escuela estuvieran en malas condiciones, lleven a cabo la incautación de local que reúna mejores condiciones, para habilitarlo para Escuela del Pueblo.

En la capital han sido varios los locales incautados para el servicio de la cultura, los cuales se distribuirán conforme a la necesidad de la población escolar.

Por lo que hace referencia a los estudios de bachillerato y Magisterio, el problema del local se resuelve instalando el Instituto de segunda enseñanza y la Escuela Normal en el ex Seminario Nuevo, local que reúne excelentes condiciones, y en el cual se podrá habilitar además una espléndida residencia de Estudiantes. Además de esta residencia funcionará otra en la residencia de Jesuitas de la plaza de Cataluña, donde provisionalmente estaba instalado el Instituto de 2.ª Enseñanza, continuando en su funcionamiento la actual residencia de algunas normalistas del Pasaje del Ampurdán.

La F. E. T. E. entendiendo que los llamados servicios de asistencia social de menores tienen una principal y esencial misión educativa se propone controlar también los mismos.

Incautada la llamada Casa de la Maternidad y Misericordia ha procedido a organizar dichas instituciones en sentido laico y bajo las normas de la moderna pedagogía. Además, en su debido día propondrá el desglose de las funciones que lleva a cabo la Casa de la Maternidad, en el sentido de que pueda una institución de Escuela politécnica para los muchachos mayores de 14 años, pasando el asilado de viejos y anormales a otra institución que puede estar establecida en el campo.

Las grandes posibilidades que abre el momento revolucionario actual, nos hace concebir grandes proyectos al servicio de la causa del pueblo trabajador, al servicio del cual nos hemos puesto con todo calor y entusiasmo.

Lérida, 2 de agosto del 1936,

Una víctima más del fascismo

El entierro de un miliciano de las Juventudes Socialistas de Lérida

Ayer domingo, a las once y media de la mañana tuvo lugar el acto del entierro del valeroso camarada, Ludovico Lloret Mor, de 18 años de edad, perteneciente a las Juventudes Socialistas Unificadas de esta Ciudad, fallecido a consecuencia de las heridas recibidas en el frente de batalla con la columna del Comandante Pérez Farrás.

Durante toda la mañana, hasta la hora del sepelio, el cadáver del joven miliciano socialista estaba expuesto en una de las salas de la Casa del Pueblo convertida en capilla ardiente, por donde desfilaron gran número de camaradas del Frente Popular, quienes delante de aquella vida segada en flor por las armas del criminal Cabanellas, juraron vengar.

También desfilaron delante del cadáver de Lloret, gran cantidad de compañeras y compañeros de los pueblos de las Garrigas, especialmente de Albaged de donde era hijo y en cuya población sus familiares cuentan con las máximas simpatías de todo el pueblo laborioso y trabajador.

A la hora convenida hizo su presencia en las inmediaciones de la Casa del Pueblo, el coche mortuorio, el cual fué rehusado por los camaradas de las Juventudes Socialistas, quienes se ofrecieron espontáneamente para llevar en hombros a su heróico compañero.

Una vez puesta en marcha la comitiva, se abrió paso entre las grandes multitudes que se hallaban congregadas en las calles, representaciones de ambos sexos de los pueblos de las comarcas leridanas.

Seguidamente apareció el féretro, envuelto en la bandera de

las Juventudes Socialistas a las que pertenecía el héroe, llevado en hombros de sus camaradas y custodiado por una guardia de honor integrada por milicianos de las juventudes socialistas.

La banda militar a continuación e inmediatamente un imponente desfile integrado por este orden: Milicianos de la Juventud Socialista; Milicias del P. O. U. M. Guardia de Asalto; Guardia Civil; Cruz Roja; Juventud Socialista y Juventud del P. O. U. M.

La presidencia del duelo estaba compuesta por familiares de Ludovico y por el Comandante Pérez Farrás, que hizo el viaje de exproceso desde Bujaraloz y para asociarse al acto fúnebre; el Comisario de la Generalidad de Cataluña en Lérida, el camarada Joaquín Vilá; y el Comisario de Orden Público, camarada Rodes y en representación del Comité Ejecutivo del Partido Socialista Unificado de Cataluña, el camarada Solé.

A continuación nutridas representaciones de ambos sexos del Partido Socialista, del P. O. U. M.; C. N. T.; U. G. T.; U. L. S.; F. A. I.; Estat Catalá, Esquerra Republicana de Cataluña, Acción Catalana e Izquierda Republicana.

Seguidamente iba todo el pueblo leridano, formando una manifestación de duelo como pocas veces se haya visto en Lérida.

Después de despedirse del duelo en la Plaza de Boreas (Cap Pont) fueron muchísimos los compañeros que se trasladaron a pié al Cementerio, estando presentes en el acto de la colocación del ataúd en un nicho regalo de la Generalidad.

En dicho emocionante momento, el camarada Vilá por la

La voz de las juventudes

«U. H. P.» La nova societat

Unios hermanos proletarios de toda España. Unios para poder aplastar ya, de una manera definitiva, la criminal horda de la canalla fascista.

Unios todos, que la «unión hace la fuerza», cosa indispensable para poder triunfar en nuestros deseos y en nuestros ideales de clase.

Al dejar salir de nuestros corazones estas tres significativas letras nos referimos también a que se unan al pueblo las fuerzas leales a la República; todos los demás hermanos, guardias Civiles y Ejército, que vuestros camaradas están luchando hasta dejar verter de sus pechos la última gota de sangre.

Unios al Pueblo que vuestros jefes os engañan. Matadles que son traidores. ¿No comprendéis que si por desgracia, hubiesen logrado su propósito os hubieran explotado de la misma manera que hasta ahora lo han hecho?

Matadles, si no queereis que caiga encima de vosotros la maldición de un pueblo entero.

Fidel GONZALEZ CALDERO, de las Juventudes Socialistas Unificadas

Lérida 3 de agosto de 1936.

Generalidad de Cataluña y un camarada de la C. N. T. pronunciaron breves y destacadas frases elogiando el acto viril del camarada traspassado que acudiendo al llamamiento de la Patria en peligro otreció gustoso su sangre y su vida para una Sociedad mejor y para que el fascio y la reacción no triunfen ni pasen por los pueblos hispanos.

Con los ojos amarados de lágrimas el padre de Ludovico agradeció las frases pronunciadas, diciendo que daba gustoso el sacrificio de su hijo para la instauración de una vida mejor en provecho de todos los esclavos de España.

Es en aquests moments greus i màxima responsabilitat que cal mirar de front el problema i obrar enérgica i ràpidament per implantar el nou ordre i la nova organització econòmica. Cal però que els companys meditin cada un serenament en la forma menys dura per l'economia i fins el proletariat de muntar el nou ordre de coses. Cal que cada u deixi de banda el moment totes aquelles aspiracions màximes la majoria i realitzables per avui i s'atengui a les realitats de l'hora en interès vital per tots que succeixi així. Després d'això impera un socialisme i dintre d'aquest pas a pas les organitzacions de concepció més extrema d'acord amb el temps i circumstàncies taran la conquesta de totes aquelles aspiracions màximes que la realitat i preparació del proletariat imposin.

Es faran els avanços a mida i a proporció que les circumstàncies ho permetin, mai però d'una manera intempestiva car un pas en fals seria lamentable avui de conseqüències greus. Es per això que cal anar amb mol de tracte i prudència en una nova organització econòmica marxista. Cal que aquelles organitzacions d'avanzada i il·limitada en concepcions unilaterals i fins utòpiques tindran de tallar moltes de les seves aspiracions que a l'hora present no pot preveure en establir.

Per elles la lluita no haurà acabat, pas a pas aniran avançant fins a la consecució d'aquells ideals que preconitzen. Però avui la realitat s'imposa ells com nosaltres com tots devem acatar aquesta.

Volia el criminal feixisme aterrar Espanya en 50 anys i ha succeït el contrari.

El moviment ha sigut d'avans com sempre la realitat s'ha imposat. La lluita està a les acaballes. El feixisme està completament aixafat a la nostra terra. Es d'esperar que l'últim brot feixista i fins l'última arrel quedi completament arrancada d'Espanya que caldria pensar i preocupar-se de la nova estructuració social marxista de la nostra terra.

M. HERRERA

Disposiciones oficiales

Queda decretada la constitució del Comitè de l'Escola Nova Unificada

DECRET

La voluntat revolucionària del poble ha suprimit l'escola de tendència confessional. És l'hora d'una nova escola, inspirada en els principis racionalistes del treball i de la fraternitat humana. Cal estructurar aquesta escola nova unificada, que no solament substitueixi el règim escolar que acaba d'enderrocar el poble, sinó que creï una vida escolar inspirada en el sentiment universal de solidaritat i d'acord amb totes les inquietuds de la societat humana i a base de la supressió de tota mena de privilegis.

A proposta, doncs, del conseller de Cultura i d'acord amb el Consell Executiu.

Decreto:

Article primer.—Es constituït el Comitè d'Escola Nova Unificada, que tindrà per finalitat:

a) Organitzar, en els edificis apropiats per la Generalitat, el nou règim docent d'escola unificada que substituirà l'escola de tendència confessional.

b) Intervenir i regir aquest nou règim docent, assegurant que respongui, en tots els aspectes, al nou ordre imposat per la

voluntat del poble, és a dir, que estigui inspirat en els principis racionalistes del treball, que tot obrer amb aptituds pugui arribar, sense obstacles i prescindint de tot privilegi, des de l'escola més primària als estudis més superiors; a la Universitat Obrera i a la Universitat Autònoma de Barcelona.

c) Aquest Comitè intervindrà en la coordinació dels serveis d'ensenyament de l'Estat, de l'Ajuntament de Barcelona i de la Generalitat de Catalunya.

Article segon.—Aquest Comitè serà presidit pel conseller de Cultura de la Generalitat o per la persona en qui delegui, pels representants dels següents organismes sindicals de Catalunya: per la U. G. T. (Federació Espanyola de Treballadors de l'Ensenyament) Gaietà Delhom i Brugués, Josepa Uria i Pi, Joan Hervàs i Soler, Francesc Albert i Marrugat; per la C. N. T. Sindicat de Professions Lliberals; Miquel Escorihuela i Guitarte, Joan Puig i Elies, Joan P. Fàbregas i Llauroi Albert Carsi; pel Consell de Cultura i per la Normal de la Generalitat de Catalunya; Cassià Costal i Marinelló; per la Universitat Autònoma de Barcelona, doctor Serra Hüner; pel Comitè de la Universitat Industrial: Joan Aleu i Botxaca, i per les Belles Arts: Francesc A. Galí.

Article tercer.—Aquest Comitè, per al seu millor funciona-

ment serà dividit en les següents Ponències:

a) Ponència d'Ensenyament Primari. b) Ponència d'Ensenyament Secundari. c) Ponència d'Ensenyament Professional. d) Ponència d'Ensenyament Superior. e) Ponència d'Ensenyament Tècnic; i f) Ponència d'Ensenyament Artístic.

Article quart.—Totes les propostes de les Ponències seran discutides en el Plé del Comitè, l'Ajuntament de Barcelona i de la Generalitat de Catalunya.

Article transitori.—Com a primera mesura d'urgència, el Co-

Los soldados de Cataluña y Valencia de los reemplazos de 1934 y 1935

La «Gaceta» publica el siguiente Decreto:

«Con el fin de reorganizar las fuerzas del Ejército en Cataluña y Valencia con arreglo a las urgentes necesidades actuales, a propuesta del ministro de la Guerra y de acuerdo con el Consejo de Ministros, vengo en decretar lo siguiente.

Artículo primero.—Todos los soldados y cabos pertenecientes al reemplazo del 1935 que se encuentren con permiso o licencia,

mité de l'Escola Nova Unificada, estudiarà la destinació que serà donada als edificis dels quals s'ha apropiat la Generalitat i als objectes que puguin haver-hi i que han passat a ésser Patrimoni del Poble. Organitzarà també immediatament, la defensa de tots els edificis i de tots els objectes que continguin i, per al compliment d'aquesta missió, sol·licitarà tot el concurs que calgui de les milícies ciutadanes, que li serà presentat en tot moment.

Barcelona, 27 de juliol de 1936.—Lluís Companys; el conseller de Cultura, Ventura Gassol.

cuquiera que sea el motivo de su concesión, excepto los de licencia por enfermo, en las provincias de Valencia, Alicante, Castellón, Tarragona, Barcelona Gerona y Lérida, y cualquiera que sea asimismo la unidad o guarnición a que pertenezcan se presentarán en la capital de la provincia respectiva.

Artículo 2.º—Con el mismo fin, todos los soldados pertenecientes al reemplazo del 1934 que se encuentren actualmente en situación de disponibilidad del servicio activo, residentes en las provincias anteriormente citadas, cualquiera que sea la unidad o guarnición en que sirvieran, se presentarán en la capital de la

Servicio de trenes de viajeros y mercancías para hoy día 3

Línea de Barcelona

Tren 1.221 (mercancías) regular, salida a las 9 horas, llevará colectores hasta Manresa.

Tren 223 (viajeros) regular, salida a las 9 horas, llevará correo hasta Barcelona.

Tren 283 (viajeros) y mensajerías, hasta Barcelona, salida a su hora, o sea a las 14'50 y lleva correo.

Línea de Tarragona

Tren O. R. (mercancías) colectores, mercancías con la marcha de 1.303 que saldrá a las 8'10.

Tren O. R. (mercancías) con la marcha del 1.305 que saldrá a las 9'10.

Tren 381 (viajeros) con mensajerías, regular a su hora 12'15.

provincia respectiva en el artículo anterior.

Artículo 3.º—El comandante militar de las indicadas plazas, a la vista del número aproximado de individuos que habrán de incorporarse, designará los cuarteles donde hayan de concentrarse agrupándolos por armas, dando publicidad por medio de la prensa y de la radio del lugar de su presentación».

Tren 321 (viajeros) con correo y mensajerías, regular a las 15'20.

Línea de Aragón

Tren O. R. (mercancías) con colectores hasta Tardienta, verificará su salida de ésta a las 6'10.

Tren O. R. (viajeros) con mensajerías y correo hasta Tardienta, saldrá a las 14'40 con la marcha del 283.

Línea de Balaguer

Tren 21 (viajeros con mercancías de G. V. circulará, salida a las 12.

Tren 33 (viajeros y mensajerías) saliendo a su hora o sea 15'45.

Sembla que és gairebé impossible escoltar Sevilla, més de cinc minuts seguits, degut a la bravada d'alcohol que fa l'altaveu.